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از »مدیریت لبخند« تا »ریاست تاریکی« در فوتبال؛از »مدیریت لبخند« تا »ریاست تاریکی« در فوتبال؛

دادکان: فدراسیون،  دادکان: فدراسیون،  
عرصۀ دروغگویان عرصۀ دروغگویان 
حرفه  ای است!حرفه  ای است!

چرا پیوستن به چرا پیوستن به FATFFATF می  تواند گره  گشای اقتصاد ایران باشد؟ می  تواند گره  گشای اقتصاد ایران باشد؟

در جست  وجوی راهِ تنفسدر جست  وجوی راهِ تنفس

در باب شکاف میان عرضه و تقاضای انرژی در ایران؛در باب شکاف میان عرضه و تقاضای انرژی در ایران؛

صندوق توسعه ملی، کلید ترازسازی انرژی یا بازی در زمین سیاست؟صندوق توسعه ملی، کلید ترازسازی انرژی یا بازی در زمین سیاست؟

  ۲۵۲۵ دی ماه ) دی ماه )1313 رجب( ولادت امام علی )ع( و روز پدر گرامی باد رجب( ولادت امام علی )ع( و روز پدر گرامی باد

مسئولان خوابیده  اند؛ فساد بیدار است

بجای  ایران،  فوتبال  فدراسیون  انتخابات 

اینکه فضایی برای اصلاح و پیشرفت باشد، 

در سایه بحران هایی نظیر فساد، ناکارآمدی، 

صحنه ای  به  تبدیل  آشنا،  چهره های  تکرار  و 

برای تداوم همان چرخه معیوب گذشته شده 

است. حضور چهره هایی همچون مهدی تاج، 

علی کفاشیان، شهاب  الدین عزیزی خادم و 

امیر عابدینی به همراه زمزمه هایی مبنی بر 

ورود چهره های تازه ای نظیر »علیرضا دبیر«، 

را  پرسش  این  کشتی،  فدراسیون  رئیس 

 به دنبال 

ً

ایجاد می کند که آیا این رقابت واقعا

همان  بازسازی   

ً

صرفا یا  است  تحول  و  تغییر 

ساختار بیمار؟   ادامه در صفحه 4

»رئیس دانشگاه علوم پزشکی البرز« تأکید کرد؛»رئیس دانشگاه علوم پزشکی البرز« تأکید کرد؛

روند مناسب ساخت روند مناسب ساخت 
بیمارستان های جدید استانبیمارستان های جدید استان



2 رویداددوشنبه 2۴ دی 1۴۰3      شمارگان 1731

ریزش معدن زغال سنگ در ایالت »بلوچستان« در جنوب غرب پاکستان جان ۱۱ معدنچی را گرفت.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از شبکه پابلیک نیوز پاکستان، این حادثه در معدن »سنگجانی« واقع در حومه شهر کویته رخ داده 

و تاکنون جسد ۱۱ معدنچی از زیر آوار خارج شده است.

تیم های امدادی، ارتش و نیروهای پلیس محلی در تلاش هستند تا دیگر افراد گرفتار زیر آوار را نجات دهند. اواسط مهرماه امسال 

تیراندازی و شلیک راکت توسط مهاجمان ناشناس در ایالت بلوچستان پاکستان منجر به کشته شدن دست کم ۲۰ معدنچی شد.

ریزش معدن در بلوچستان پاکستان ۱۱ قربانی گرفت یاد و خاطره شهدا، 
به ویژه »شهید ادیک 

نرسیسیان« که 5 مهر 
62 به مقام شامخ 

شهادت نائل گشت، 
گرامی باد

در باب شــکاف میان عرضه و تقاضای انرژی در ایران؛

صندوق توسعۀ ملی، کلید ترازسازی انرژی یا بازی در زمین سیاست؟

سرمقاله

بحث تأمین منابع مالی برای حل مشکلات ساختاری در 
بخش انرژی، یکی از چالش های حیاتی اقتصاد ایران است. 
در سال های اخیر، واژه هایی همچون »تاترازی انرژی« به شکل 
گسترده ای در مباحث اقتصادی و سیاسی مطرح شده است. 
ایران، با وجود منابع غنی نفت و گاز، با معضلاتی روبه رو است 
که ناشی از نبود مدیریت بهینه و سیاست های کلان بلندمدت 
است. در این میان، صندوق توسعه ملی یکی از ابزارهایی 
است که برای رفع این مشکلات معرفی شده است. اما آیا 

این صندوق واقعاً می تواند ناجی اقتصاد انرژی کشور باشد؟
تاترازی انرژی به معنای عدم تطابق میان عرضه و تقاضای 
انرژی در کشور است. این عدم تطابق می تواند ناشی از رشد 
مصرف، هدررفت انرژی، ضعف در تولید و عدم سرمایه گذاری 
این  به  متعددی  عوامل  ایران،  در  باشد.  زیرساخت ها  در 
مسئله دامن زده اند، از جمله رشد جمعیت، یارانه های پنهان 
و غیرهدفمند انرژی، زیرساخت های فرسوده، و فناوری های 

ناکارآمد در تولید و انتقال انرژی.
این تاترازی در طول زمان، به افزایش فشار بر شبکه های تولید 
و توزیع انرژی منجر شده است. مصرف بی رویه گاز در زمستان، 
نیروگاه ها،  در  سوخت  بحران  و  تابستان،  خاموشی های 
نمونه هایی از این تاترازی هستند که بر اقتصاد کشور تأثیر 
منفی گذاشته اند. از طرف دیگر، کمبود سرمایه گذاری برای 
توسعه میادین نفت و گاز و بازسازی شبکه های انتقال برق، 

وضعیت را بحرانی تر کرده است.

صندوق توسعه ملی؛ از ایده تا واقعیت
صندوق توسعه ملی در سال ۱۳۸۹ با هدف تبدیل بخشی از 
درآمدهای نفتی به ثروت پایدار و کاهش وابستگی به نفت 
تأسیس شد. ایده اصلی این بود که منابع مالی نفت و گاز به 
جای مصرف روزمره، به سرمایه گذاری های بلندمدت اختصاص 
یابد تا از طریق تقویت زیرساخت ها و توسعه صنایع کلیدی، 
انرژی، صندوق  زمینه رشد اقتصادی فراهم شود. در حوزه 
توسعه ملی می تواند نقشی کلیدی ایفا کند؛ زیرا تأمین مالی 
نوسازی  گازی،  میادین  توسعه  همچون  بزرگ،  پروژه های 
پالایشگاه ها و احداث نیروگاه های تجدیدپذیر، نیازمند منابعی 
عظیم است که دولت به تنهایی قادر به تأمین آن نیست. 
اما آیا واقعاً منابع این صندوق به درستی در این راستا مورد 

استفاده قرار می گیرد؟
یکی از وظایف اساسی صندوق توسعه ملی، تأمین مالی 
پروژه های استراتژیک و زیربنایی است. در حوزه انرژی، این 
شامل سرمایه گذاری در بخش هایی مانند افزایش ظرفیت 

تولید گاز، توسعه انرژی های تجدیدپذیر، بهینه سازی مصرف 
انرژی و کاهش هدررفت در شبکه های توزیع می شود.

1. افزایش ظرفیت تولید و بهره وری
بخش عمده ای از تاترازی انرژی ایران به دلیل کمبود تولید 
ناکافی است. منابع صندوق توسعه ملی  و ظرفیت سازی 
می توانند به توسعه میادین جدید گازی، نوسازی تجهیزات 
مثال،  برای  یابند.  اختصاص  پالایشگاه ها  و  استخراج 
میادین مشترک نفت و گاز با کشورهای همسایه، نیازمند 
سرمایه گذاری عظیمی هستند که بدون منابع صندوق توسعه 

ملی، احتمالاً دچار عقب ماندگی می شوند.
۲. توسعه انرژی های تجدیدپذیر

انرژی،  تاترازی  کاهش  برای  پایدار  راهکارهای  از  یکی 
سرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر مانند خورشیدی و 
بادی است. ایران، با وجود پتانسیل بالای منابع تجدیدپذیر، 
همچنان در این زمینه عقب مانده است. صندوق توسعه ملی 
می تواند نقش تأمین کننده مالی پروژه های مرتبط را ایفا کند 

و مشوقی برای جذب سرمایه گذاران بخش خصوصی باشد.
۳. کاهش هدررفت انرژی

بخش بزرگی از انرژی در ایران به دلیل فرسودگی زیرساخت ها 
و ناکارآمدی فناوری ها هدر می رود. این مسئله به ویژه در 
شبکه های توزیع برق و گاز به چشم می خورد. منابع صندوق 
از  استفاده  و  زیرساخت ها  این  نوسازی  برای  می توانند 

فناوری های مدرن، مورد استفاده قرار گیرند.
با وجود پتانسیل های بالای صندوق توسعه ملی، چالش های 

متعددی در مسیر استفاده بهینه از منابع آن وجود دارد.
۱. تخصیص غیرهدفمند منابع

یکی از مشکلات عمده، تخصیص منابع صندوق به پروژه هایی 
است که نه تنها در راستای اهداف توسعه پایدار نیستند، بلکه 
در بسیاری موارد بازده اقتصادی مناسبی هم ندارند. عدم 
شفافیت در نحوه تخصیص منابع و دخالت نهادهای سیاسی 

در تصمیم گیری ها، این مسئله را تشدید کرده است.
۲. عدم هماهنگی با سیاست های کلان انرژی

برای استفاده بهینه از منابع صندوق، نیازمند هماهنگی میان 
برنامه ریزان  و  خصوصی  بخش  دولتی،  مختلف  نهادهای 
اقتصادی هستیم. اما در بسیاری از موارد، نبود استراتژی 
منسجم و اختلاف میان نهادها باعث هدررفت منابع شده 

است.
۳. وابستگی بیش از حد به درآمدهای نفتی

منابع صندوق توسعه ملی از محل درآمدهای نفت و گاز تأمین 
می شوند.

یا  نفت  قیمت  کاهش  شرایط  در  ویژه  به  وابستگی  این 
تحریم های اقتصادی، مشکلات جدی ایجاد کرده و توانایی 

صندوق در تأمین مالی پروژه ها را محدود کرده است.
برای آنکه صندوق توسعه ملی بتواند نقش مؤثرتری در حل 
تاترازی های انرژی ایفا کند، چند اقدام اساسی باید در دستور 

کار قرار گیرد:
۱. تمرکز بر پروژه های اولویت دار

منابع صندوق باید به پروژه هایی اختصاص یابد که تأثیر 
مستقیم و بلندمدت بر تراز انرژی کشور دارند. توسعه میادین 
گازی، احداث نیروگاه های تجدیدپذیر و بهینه سازی مصرف 

انرژی از جمله این پروژه ها هستند.
۲. جذب سرمایه گذاری خارجی

صندوق توسعه ملی می تواند به عنوان یک ابزار مشوق برای 
جذب سرمایه گذاری خارجی عمل کند. با استفاده از مشارکت 
عمومی-خصوصی )PPP( و ارائه تضمین های مالی، می توان 
سرمایه گذاران بین المللی را به مشارکت در پروژه های انرژی 

تشویق کرد.
۳. افزایش شفافیت و نظارت

است سازوکارهای  لازم  منابع،  از هدررفت  برای جلوگیری 
شفافیت و نظارت بر عملکرد صندوق توسعه ملی تقویت شود. 
ایجاد یک نهاد مستقل برای ارزیابی پروژه ها و گزارش دهی 

دوره ای می تواند کمک کننده باشد.
علی  ایحال؛ صندوق توسعه ملی، با منابع گسترده ای که در 
اختیار دارد، می تواند نقشی کلیدی در حل تاترازی های انرژی 
ایفا کند. اما برای تحقق این هدف، نیازمند تغییرات ساختاری 
در نحوه مدیریت، تخصیص منابع و اولویت بندی پروژه ها 
هستیم. در غیر این صورت، این صندوق نیز مانند بسیاری از 
نهادهای دیگر، به جای آنکه موتور توسعه باشد، به عاملی برای 
هدررفت سرمایه های ملی تبدیل خواهد شد. نقش صندوق 
توسعه ملی در این مسیر، نه تنها به مدیریت اقتصادی بلکه به 
تصمیم گیری های کلان سیاسی و برنامه ریزی های بلندمدت 
گره خورده است. آینده انرژی ایران، در گرو استفاده هوشمندانه 

و هدفمند از منابع این صندوق است.

مهمی  بسیار  مسئلۀ  را  اجتماعی  سرمایه  فارس  استاندار 
برشمرد و پرداختن به آن را از ظرفیت های اجتناب ناپذیر 

کشور دانست.
حسینعلی امیری روز گذشته در دیدار معاون راهبردهای 
استانی و سرمایه اجتماعی معاونت راهبردی رئیس جمهور با 
اشاره به سخنان خود در آیین تکریم و معارفه اش، اظهارکرد: 
انتخابات عقد وکالت مردم با رئیس جمهور منتخب است و 

وزرا نیز وکلای با واسطه مردم هستند.
او افزود: بر اساس این عقد وکالت، وکیل مردم نمی تواند از 

موضوع وکالت که گفتمان او است، خارج شود.

استاندار فارس ادامه داد: استفاده از ظرفیت جوانان و بانوان 
گفتمان مسعود پزشکیان در انتخابات و عقد وکالت با مردم 
بوده است و به همین دلیل نخستین فرماندار زن فارس را 

منصوب و شخصا برای معارفه او حضور پیدا کردم.
امیری با تاکید بر اهمیت حفظ و تقویت سرمایه اجتماعی، 
و  مردم  قدرت  اجتماعی  سرمایه  مولفه  مهم  ترین  گفت: 

حاکمیت قانون در احساس عموم مردم است.
او بیان کرد: احساس ارزشمندی مردم، سبب فداکاری آن  ها 
اجتماعی  سرمایه  دلیل  همین  به  و  می شود  کشور  برای 

اهمیت دارد.

برنامه های راهبردی باید حاوی کمیت های قابل اندازه گیری 
باشد

راهبردی  برنامه های  موفقیت  کرد:  اظهار  فارس  استاندار 
سرمایه اجتماعی در گرو این است که دارای کمیت های قابل 

اندازه گیری باشد.
امیری افزود: مشاور راهبردی استاندار باید وظایف مشخص و 

معین داشته باشد تا ارزیابی آن امکانپذیر شود.
او ادامه داد: دنیا بر پایه عدالت، علم و عشق استوار است و 
نباید هیچ یک را از این موارد را نقض کرد و انتظار موفقیت 

داشت؛ ما نمی توانیم با قواعد هستی بجنگیم.

»استاندار فارس«: تقویت سرمایه اجتماعی از ضرورت های غیر اجتناب کشور است

 

بین  الملل

به روایت »یورونیوز«؛

سالانه صدها هزارنفر در اروپا 

بر اثر آلودگی هوا می  میرند

تارنمای شبکه یورونیوز طی گزارشی با اشاره به تلاش  اروپا 
برای نزدیک شدن به استانداردهای آب و هوایی سازمان جهانی 
بهداشت، سطح بالای آلودگی موجود در برخی کشورهای این 

قاره را دلیل مرگ صدها هزار نفر دانست.
در ادامه این گزارش شبکه یورونیوز عنوان شد که ذرات معلق 
موجود در هوا تنها در سال ۲۰۲۱ سبب مرگ نزدیک به ۲۳۹ 
هزار نفر در اروپا شد. این وضعیت از آن زمان تاکنون نه تنها 
بهبود نیافته بلکه در برخی نقاط قاره سبز وخیم تر هم شده 

است.
به گفته کارشناسان، آلودگی هوا با سرطان ریه، بیماری های 
از  و بسیاری  تنفسی، سکته مغزی، سقط جنین  و  قلبی 
بیماری های دیگر مرتبط است. این امر به ویژه برای افراد مسن 
خطرناک تر بوده و ۴ درصد از کل مرگ و میرها در بزرگسالان 

۶۵ سال به بالا را سبب می شود.
 ۲۰۲۱ سال  در  بهداشت  جهانی  سازمان  رو  همین  از 
دستورالعمل های مربوط به کیفیت هوای را به روزرسانی کرده 
و آستانه توصیه شده برای غلظت دی اکسید نیتروژن و ذرات 
معلق )PM۲.۵( مانند گرد و غبار، دود و دوده خروجی از اگزوز 

خودروها را کاهش دهد.
در ماه دسامبر سال ۲۰۲۴ )آذر ۱۴۰۳( نیز قوانین سختگیرانه تری 
برای کیفیت هوا به اجرا گذاشته شد که هدف آن نزدیک تر 
شدن اتحادیه اروپا به استانداردهای سازمان جهانی بهداشت 
تا سال ۲۰۳۰ است و بدین ترتیب کشورهای عضو را ملزم به 
نظارت بر میزان آلاینده هایی مانند ذرات معلق، دوده و بخار 

آمونیاک می کند.
برنامه ریزی شهری، محیط  ابتکار  مارک نیوونهویسن مدیر 
زیست و سلامت موسسه بهداشت جهانی بارسلونا، این طرح 
را یکی از بزرگترین مداخله ها برای سلامت عمومی یک نسل 
دانست و گفت: به طور کلی، قرار گرفتن در معرض ذرات معلق 
۲.۵ میکرونی دلیل مرگ ۲۳۹ هزار نفر در سال ۲۰۲۱ در اروپا 
است. حال آنکه براساس گزارش آژانس محیط زیست اروپا، 
۴۸ هزار نفر دیگر در نتیجه استنشاق هوای آلوده به دی اکسید 

نیتروژن جان خود را از دست دادند.
براساس گزارش یورونیوز، در حال حاضر در تمامی کشورهای 
اتحادیه اروپا سطوح دی اکسید نیتروژن گزارش شده بالاتر 
از سطح توصیه شده سازمان جهانی بهداشت است. از جمله 
مقدونیه شمالی که شاهد بیشترین تلفات ناشی از آلودگی هوا 

بوده و پس از آن صربستان در رتبه دوم قرار دارد.
براساس جدیدترین گزارش کمیسیون اروپا و سازمان همکاری 
اقتصادی و توسعه )OECD(، میزان دی اکسید نیتروژن وجود 
در هوای کشورهای آلبانی، بلغارستان و مونته نگرو به عنوان 
سایر کشورهای همسایه مقدونیه شمالی، بالاتر از دیگر نقاط 

اروپا است.
زورانا جووانوویچ اندرسن استاد اپیدمیولوژی محیط زیست در 
دانشگاه کپنهاگ دانمارک و عضو محیط زیست انجمن تنفسی 
اروپا، بزرگترین شکاف در این قاره بر سر موضوع آب و هوا را 
به شرقی و غربی بودن کشورها و نرخ تولید ناخالص داخلی 
مرتبط دانست و گفت: به عنوان مثال در کشورهایی مانند 
مقدونیه شمالی، صربستان و همچنین شمال ایتالیا، لهستان و 
جمهوری چک به دلیل استفاده از زغال سنگ در بخش خانگی 
و کشاورزی، میزان مرگ و میر ناشی از وجود ذرات معلق در 

هوا بیش از کشورهای غربی اروپا است.
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر تنها هفت کشور در جهان 
هوای سالم تنفس می کنند که سه تای آن  ها در اروپا است. 
این محقق سپس دوده خارج شده از اگزوز خودروها را در اروپا 

بزرگترین قاتل جان مردمان ساکن این قاره دانست.

فراز اسدی
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رییس پلیس آگاهی البرز دستگیری ۲ نفر سارق  مغازه با ۱۸ 
فقره سرقت در شهرستان کرج خبرداد.

سرهنگ حکمت اله شجاعی اظهار کرد: در پی وقوع چند 
فقره سرقت مغازه در نقاط مختلف شهرستان کرج موضوع 
به صورت ویژه در دستور کار کارآگاهان پایگاه سوم پلیس 

آگاهی استان قرارگرفت.
وی افزود: ماموران با انجام کارهای اطلاعاتی و بررسی صحنه 
های سرقت، یک نفر سارق را شناسایی و پس از هماهنگی 

های قانونی او را در مخفیگاهش دستگیر کردند.
شجاعی با اشاره به اینکه متهم در بازجویی های به عمل 
آمده به ۱۸ فقره سرقت مغازه در نقاط مختلف شهرستان 
کرج اعتراف کرد، گفت: در ادامه تحقیقات پلیسی یک نفر 
همدست متهم نیز شناسایی و متهمان با تشکیل پرونده 

تحویل مراجع قضایی شدند.

فرمانده انتظامی شهرستان کرج از دستگیری قاتلی که پس 
از قتل در یکی از  شهرستان های غرب کشور به این شهرستان 

گریخته بود خبر داد. 
سرهنگ پیمان گودرزی  اظهار کرد: ماموران کلانتری ۳۰ 
اسلام آباد کرج در پی دریافت اخباری مبنی بر مخفی شدن و 
تردد قاتلی که در یکی از شهرستان ها غرب کشور به یک فقره 
قتل محکوم شده بود، بلافاصله عوامل کلانتری برای بررسی و 

دستگیری وی به محل اعزام شدند.
وی افزود: با حضور به موقع ماموران نسبت به شناسایی 
خودروی متهم اقدام و قاتل به محض رؤیت ماموران اقدام 
به فرار کرد که با شلیک پلیس خودروی وی متوقف و قاتل 

فراری دستگیر شد.
گودرزی با اشاره به اینکه پس از تشکیل پرونده ، متهم برای 
انجام مراحل قانونی به مرجع قضایی معرفی شد، بیان کرد : 

بدون شک بخش مهمی از توفیقات پلیس مرهون همکاری 
مردم بوده و از شهروندان درخواست داریم در صورت مشاهده 
هرگونه موارد مشکوک موضوع را بلافاصله از طریق سامانه ۱۱۰ 

اطلاع رسانی کنند.

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی ، گردشگری و صنایع 
دستی اعلام کرد: بازگشایی محوطه کاخ تاریخی مروارید 
مهرشهر کرج برای استفاده مردم در برنامه کاری این اداره 

کل قرار گرفته است.
 »نادر زینالی  در حاشیه بازدید شهردار کرج از مجموعه کاخ 

تاریخی مروارید افزود:باید برنامه ریزی ها به گونه ای باشد 
که مردم بتوانند از فضای کاخ مروارید استفاده کنند و برای 
این منظور انعقاد تفاهم نامه ای با شهرداری کرج در بخش 

احیای فضای سبز کاخ در دستور کار داریم .
صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  اداره کل  سرپرست 
دستی استان البرز افزود: این کاخ به عنوان ثروتی ملی باید 
مردم بتوانند از جذابیت و فضای تفریحی آن بیشترین بهره 

را از آن ببرند.
وی گفت: با حمایت وزارت میراث فرهنگی ، گردشگری و 
صنایع دستی و استانداری البرز چشم انداز خوبی در انتظار 
کاخ تاریخی مروارید در بخش گردشگری و مرمت این بنای 

تاریخی است.
زینالی با اشاره به بازدید صورت گرفته از طرح ادامه بزرگراه 
یادگار امام )ره ( در محدوده باغ آلو کاخ مروارید که با حضور 

شهردار کرج صورت گرفت،اظهار کرد: در این بازدید توضیحات 
کاملی ارائه و مقرر شد که با حضور مدیر کل ثبت آثار وزارت 
میراث فرهنگی شرایط برای ادامه احداث بزرگراه بررسی شود.
وی با بیان اینکه اظهار نظر در خصوص این طرح نیاز به 
بررسی های مختلف از لحاظ میراث و تشکیل کمیته های 
راهبردی دارد، اظهار کرد: تمام تلاش ها بر این است تا موانع 

برطرف شود.
 قرار است بخشی از اراضی کاخ تاریخی مروارید برای احداث 
بزرگراه یادگار امام )ره( کرج اختصاص یابد که این امر نیازمند 
موافقت وزارت میراث فرهنگی ، گردشگری و صنایع دستی 

است.
مجموعه کاخ تاریخی مروارید به وسعت ۱۱۰ هکتار مربوط 
به دهه ۴۰ شمسی است که از آثار تاریخی ارزشمند البرز به 

شمار می رود.

مدیرکل میراث فرهنگی ، گردشگری و صنایع دستی استان 
البرز با اشاره به ظرفیت های گسترده ۲ بخش گردشگری 
و صنایع دستی این استان اعلام کرد: آماده جذب سرمایه 

گذار در این بخش ها هستیم.
نادر زینالی اظهار کرد: تلاش ها براین است تا بتوان در 
رونق  البرز  استان  و صنایع دستی  گردشگری  ۲ بخش 

اقتصادی و اشتغالزایی برای مردم ایجاد کرد.

وی ادامه داد: در زمان حاضر حدود ۸۳ رشته صنایع دستی 
و دهها موقعیت برای خدمات گردشگری در استان البرز 
وجود دارد که این فرصت ها به سرمایه گذاران معرفی می 

شود.
وی ادامه داد: در زمان حاضر حدود ۸۳ رشته صنایع دستی و 
دهها موقعیت برای خدمات گردشگری در استان البرز وجود 

دارد که این فرصت ها به سرمایه گذاران معرفی می شود.

دستگیری سارقان مغازه با ۱۸ فقره سرقت در کرج

بازگشایی محوطه کاخ مروارید کرج در برنامه کاری قرار گرفت

آمادگی بخش گردشگری البرز برای جذب سرمایه گذاران

مسوول قرارگاه محرومیت زدایی بسیج سازندگی استان البرز گفت: همزمان با پنجمین سالگرد شهادت شهید سلیمانی ۳۲ واحد 
مسکونی جهت اقشار کم برخوردار در مناطق مختلف این استان احداث و بازسازی شده است.

 مهدی داستان افزود: ایجاد اشتغال برای ۵۰ نفر ، راه اندازی و توسعه چهار واحد تولیدی همچنین و برپایی نمایشگاه های اقتصاد 
مقاومتی از مهمترین فعالیت های بسیج سازندگی در دهه مقاومت بود. وی خاطرنشان کرد: همچنین برگزاری اردوهای جهادی 
پزشکی، توزیع رایگان مکملهای تقویتی و ویتامین ها، توزیع بسته های کمک معیشتی، برپایی موکب و توزیع غذای گرم در مناطق 

مختلف استان البرز از دیگر ویژه برنامه های جهادگران بسیجی استان البرز جهت گرامیداشت یاد و خاطره شهید سلیمانی بود.

احداث و بازسازی ۳۲ خانه برای محرومان البرز

پنج  اکنون  کرد:  اعلام  البرز  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
بیمارستان جدید در دست ساخت داریم که روند ساخت آنها به 

خوبی پیش می رود.
دکتر شهرام صیادی گفت: بیمارستان ۳۲ تختخوابی از جمله پروژه 

های در دست اقدام است که ۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
وی ادامه داد: بیمارستان ۱۰۰ تختخوابی کمالشهر که تا سه سال 
پیش پنج درصد پیشرفت فیزیکی داشت، اکنون به ۸۰ درصد 

پیشرفت فیزیکی رسیده است .
 ۲۸۰ بیمارستان  گفت:  البرز  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 

تختخوابی حضرت سید الشهداء )ع( کرج اکنون توسط اداره کل 
راه و شهرسازی استان البرز در دست احداث است و حدود ۸۷ 

درصد پیشرفت فیزیکی دارد .
وی افزود : بیمارستان ۱۰۰ تختخوابی شهر جدید مهستان نیز 
امسال در دست ساخت قرار گرفته و بیش از ۱۵ درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد ضمن آنکه ساخت بیمارستان ۱۰۰ تختخوابی به 

تازگی آغاز شده است.
صیادی بیان کرد: به زودی نیز ۲ مرکز جامع درمانی در ماهدشت 

و کرج به بهره برداری می رسند.

 

 

مکث

گوشه  وکنار

در باب بحران آلودگی هوا در سطح استان؛

کرج، شهری که برای 

نفس  کشیدن هم تقلا می  کند!

آلودگی هوا در کلان شهر کرج، این روزها نفس ها را به شماره 
انداخته است. هوایی که هر صبح آن را می بلعیم، پر از ذرات 
آلاینده ای است که دیگر نه می شود آن را نادیده گرفت و نه 
در فصل  به ویژه  این مشکل،  کرد.  فرار  تأثیراتش  از  می توان 

زمستان، به بحرانی همیشگی تبدیل شده است. اما چرا؟
تحقیقات نشان می دهد ۸۰ درصد از آلودگی هوای کرج ناشی از 
منابع متحرک، یعنی همان خودروهایی است که هر روز خیابان ها 
البته اگر به وضعیت حمل ونقل عمومی  را شلوغ تر می کنند. 
در کرج نگاهی بیندازید، دیگر این آمار شگفت زده تان نمی کند. 
کمبود ناوگان اتوبوس رانی، تأخیر در راه اندازی خطوط مترو و 
نبود برنامه ای جامع برای گسترش حمل ونقل عمومی، همه و 
همه مردم را به استفاده از خودروهای شخصی سوق داده است. 
همین امر، کرج را به یک پارکینگ سیار بدل کرده است. ماجرا 
اینجاست که آلودگی هوا در کرج تنها یک مشکل زیست محیطی 
نیست؛ این بحران مستقیماً با سلامت جسم و روان شهروندان 
گره خورده است. بیماری های قلبی، ریوی و حتی اختلالات روانی 
مثل افسردگی، هدیۀ ناخوشایند هوایی است که تنفس می کنیم. 
کودکان و سالمندان، آسیب پذیرترین قربانیان این آلودگی هستند 

و هر روز بیشتر از دیروز در معرض خطر قرار می گیرند.
اما آیا تمام تقصیرها را می توان گردن خودروها انداخت؟ شاید، 
اما سیاست گذاری ها و مدیریت شهری هم سهم بزرگی در این 
ماجرا دارند. اگر برنامه های کاهش آلودگی هوا، مثل توسعۀ 
و  خودروها  استانداردهای  ارتقای  پاک،  عمومی  حمل ونقل 
ممنوعیت خودروهای آلاینده به طور جدی اجرا شود، می توان 

امیدوار بود که اوضاع بهتر شود.
در  بلکه  آسمان،  در  فقط  نه  است؛  تازه  هوای  نیازمند  کرج 
تصمیم گیری ها و برنامه ریزی ها. تا زمانی که خودروها نفس شهر 
را بند آورده اند، نباید انتظار داشت که شهروندان بتوانند آزادانه و با 
خیالی راحت نفس بکشند. آیا وقت آن نرسیده که نفس کشیدن، 

این نیاز اولیه، دیگر دغدغه ای برای شهروندان کرج نباشد؟

درخواست عضویت شادمانی 

در کیک  بوکسینگ واکو ایران

سعید شادمانی از ورزشکاران کونگ فو استان اردبیل، با ارسال 
نامه ای از درخواست عضویت خود در کیک بوکسینگ واکو ایران 

خبر داده است. متن این نامه به شرح ذیل است:
اینجانب سعید شادمانی از ورزشکاران کونگ فو در ایران که تاکنون 
در فدراسیون کونگ فو فعالیت داشته، بدینوسیله انصراف خود را 
از ادامه هرگونه همکاری با این فدراسیون اعلام داشته و از انجمن 
آقای ناصر نصیری تقاضای  به ریاست  کیک بوکسینگ واکو 
عضویت نمودم. همچنین اعلام نموده که پس از سال  ها فعالیت 
در فدراسیون کونگ فو، به این نتیجه رسیدم که به صلاح اینجانب 
است که با کیک بوکسینگ واکو ایران که تشکیلاتی معتبر به 
ریاست آقای ناصر نصیری، عضو رسمی کنفدراسیون آسیا )واکو 

آسیا( و سازمان جهانی واکو است، فعالیت نمایم.
همچنین تایید می نمایم این اطلاعیه را با صراحت تکمیل 
نموده و این تصمیم با توجه به معرفی انجمن کیک بوکسینگ 
واکو به عنوان متولی ورزش کیک بوکسینگ در ایران و همچنین 
عضویت رسمی کیک بوکسینگ واکو ایران در کنفدراسیون کیک 
بوکسینگ آسیا )واکو آسیا( که عضو رسمی شورای المپیک آسیا 
است و از طرف آن نهاد بین المللی  به عنوان مسئول ورزش 
کیک بوکسینگ در آسیا منصوب گردیده و اینکه سازمان جهانی 
واکو عضو رسمی گایسف و کمیته بین المللی المپیک بوده، 

گرفته شده است.
اینجانب سعید شادمانی متعهد می شوم که کلیه ضوابط و 
مقررات انجمن کیک بوکسینگ واکو ایران، کنفدراسیون کیک 
بوکسینگ آسیا )واکو آسیا( و سازمان جهانی واکو را در سطوح 

و مراحل فعالیت خود با حفظ امانت و صیانت رعایت نمایم.

»رئیس دانشــگاه علوم پزشکی البرز« تأکید کرد؛

روند مناسب ساخت بیمارستان های جدید استان
علوم   پزشکی

یاسمن یزدانی
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»حسین صادقی« -رئیس مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش- گفت: تحصیل رایگان دانش آموزان چهار دهک 
اول خانوارها در  مدارس سمپاد در هیأت وزیران تصویب و  بودجه آن تأمین و به حساب مدارس واریز شد. دانش آموزان مشمول این 

مصوبه، شهریه پرداختی خود را از مدرسه دریافت کنند.
 گفتنی است، در جلسه هیات دولت ۱۱ مرداد مصوب شد که هزینه های ثبت نام دانش آموزان دهک های یک تا چهار که در مدارس 

سمپاد پذیرفته شوند، از سوی دولت پرداخت شود.

تحصیل دانش آموزان چهار دهک اول خانوارها در سمپاد رایگان شد

از »مدیریت لبخند« تا »ریاســت تاریکی« در فوتبال؛

دادکان: فدراسیون، عرصۀ دروغگویان حرفه  ای است!
مسئولان خوابیده  اند؛ فساد بیدار است

داستان جلد

انتخابات فدراسیون فوتبال ایران، بجای اینکه فضایی برای 
نظیر فساد،  بحران هایی  در سایه  باشد،  اصلاح و پیشرفت 
ناکارآمدی، و تکرار چهره های آشنا، تبدیل به صحنه ای برای 
حضور  است.  شده  گذشته  معیوب  چرخه  همان  تداوم 
چهره هایی همچون مهدی تاج، علی کفاشیان، شهاب  الدین 
عزیزی خادم و امیر عابدینی به همراه زمزمه هایی مبنی بر ورود 
چهره های تازه ای نظیر »علیرضا دبیر«، رئیس فدراسیون کشتی، 
این پرسش را ایجاد می کند که آیا این رقابت واقعاً به دنبال 

تغییر و تحول است یا صرفاً بازسازی همان ساختار بیمار؟
در این میان، اظهارات صریح و جنجالی محمد دادکان، رئیس 
پیشین فدراسیون فوتبال، چون صدایی از وجدان عمومی، 
بی پرده بحران های عمیق این نهاد را برملا کرده است. او نه 
تنها فساد سیستماتیک در مدیریت فوتبال را مورد انتقاد قرار 
داده، بلکه دخالت های بی حاصل دستگاه های بالادستی را نیز 

زیر سؤال برده است.

محمد دادکان: صدای حقیقت در هیاهوی فساد
محمد دادکان، یکی از معدود مدیرانی است که همواره با 
شجاعت از مشکلات ساختاری فوتبال ایران سخن گفته است. 
در اظهارات اخیر خود، او با کنایه ای تلخ به شرایط مدیریتی 
و  کرد: »چون شرط محکومیت قضایی  اشاره  ایران  فوتبال 
دروغگو بودن را نداشتم، برای انتخابات ثبت نام نکردم.« این 
جمله، بیش از یک انتقاد ساده، شمایلی دقیق و بی  پرده از 
ایران است؛ جایی که فساد، دروغ، و  واقعیت تلخ فوتبال 

زدوبند، جایگزین شایستگی، اخلاق، و شفافیت شده است.
دادکان همچنین نقش نهادهای حاکمیتی را در وضعیت فعلی 
فوتبال زیر سؤال می برد: »همه خودشان را به خواب زده اند.« 
این اظهارات به وضوح نشان می دهد که بحران های فوتبال 
ایران نه فقط ناشی از ضعف داخلی، بلکه نتیجه بی توجهی و 
شاید اهمال نهادهای نظارتی و اجرایی است. دادکان، با این 
شجاعت، بار دیگر ثابت کرد که حقیقت گویی، هرچند پرهزینه، 

ارزشمندترین سلاح در برابر ساختارهای فاسد است.

بازگشت چهره های تکراری؛ از کفاشیان تا تاج
انتخابات فدراسیون فوتبال، بار دیگر شاهد بازگشت چهره های 
آشنایی است که کارنامه آن ها به خوبی برای اهالی فوتبال 
شناخته شده است. علی کفاشیان، با لبخند همیشگی و سبک 
قدرت  به  دیگر  بار  است  تلاش  در  منفعلانه اش،  مدیریتی 
عملکردی  خود  گذشته  دوره های  در  که  کفاشیان  بازگردد. 
پراشکال داشت، این پرسش را مطرح می کند: آیا او واقعاً 

برنامه ای برای خروج فوتبال ایران از بحران دارد؟
در سوی دیگر، مهدی تاج، که دوران ریاستش با قراردادهای 
جنجالی نظیر پرونده ویلموتس همراه بود، بار دیگر در انتخابات 
حضور یافته است. منتقدان تاج معتقدند که حضور دوباره او، 
بی اعتنایی آشکار به مطالبات عمومی برای اصلاح و شفافیت 
است. تاج اما، با اعتمادبه نفسی قابل تأمل، خود را گزینه ای 
مناسب برای ریاست می داند. اما آیا جامعه فوتبال ایران این 

روایت را می پذیرد؟

علیرضا دبیر؛ آیا ما برای شما یک لطیفه هستیم!؟
یکی از نکات بحث برانگیز انتخابات امسال، زمزمه  هایی بود که 
از گوشه و کنار مبنی بر کاندیداتوری علیرضا دبیر، رئیس فعلی 
انتخابات فدراسیون فوتبال مطرح  فدراسیون کشتی، برای 
می  شد. وی در سال های اخیر بدلیل مدیریت بحث برانگیز و 

بروز رفتارهای دور از شأن یک »رئیس« در فدراسیون کشتی 
بارها مورد انتقاد قرار گرفته است. حال سؤال اصلی این است: 
فردی که در فدراسیون کشتی، رشته تخصصی خود، عملکرد 
موفقی نداشته، چرا و چگونه می  خواسته وارد حوزه فوتبال 
شود، که حالا منت هم می  گذارد و می  گوید »به من اصرار 

کردند، من نپذیرفتم«!؟
از  را  ایران  کشتی  نتوانست  خود  مدیریت  دوران  در  دبیر 
چالش های مالی و ساختاری نجات دهد. او که گاه با اظهارات 
تند و غیرمسئولانه خود حاشیه ساز شده، حالا بدنبال آزمودن 
بخت خود در فوتبال است. آیا او می تواند پاسخی قانع کننده 
به این پرسش بدهد که: »برای کشتی که تخصصت بود چه 
کردی که حالا می خواهی وارد فوتبال شوی؟« ورود علیرضا دبیر 
به این رقابت، بیش از آنکه نویدبخش تغییری مثبت باشد، 
نمایانگر همان فرهنگ مدیریتی است که شایستگی را قربانی 
جاه طلبی و شهرت می کند. همان بهتر که نیامده پشیمان شد 
و فوتبالِ مضحک و آماتوری ما را بیش از این مورد مضحکه 

و تمسخر قرار نداد!

فساد و بحران های ساختاری؛ ریشه مشکلات فوتبال ایران
فراتر از نامزدها و چهره های حاضر در انتخابات، مشکل اصلی 
فوتبال ایران، ساختار فاسد و ناکارآمد آن است. از قراردادهای 
عجیب و غریب با مربیان خارجی گرفته تا ضعف در توسعه 
که  است  مدیریتی  نشان دهنده  بحران ها  این  پایه،  فوتبال 
بیش از آنکه به آینده بیندیشد، درگیر منافع کوتاه مدت خود 
است. پرونده قرارداد ویلموتس نمونه ای از این ضعف هاست. 
قراردادی که نه تنها میلیاردها تومان خسارت به فوتبال ایران 

وارد کرد، بلکه اعتماد عمومی را نیز خدشه دار ساخت.

چگونه مدیریتی که توانایی بستن یک قرارداد ساده را ندارد، 
می تواند مدعی اصلاحات باشد؟

از سوی دیگر، عدم سرمایه گذاری در فوتبال پایه، آینده فوتبال 
ایران را با خطر جدی مواجه کرده است. باشگاه های لیگ 
برتر، به جای پرورش استعدادهای داخلی، به واردات بازیکنان 
بی کیفیت خارجی روی آورده اند. در چنین شرایطی، آیا می توان 

امیدی به پیشرفت فوتبال ایران داشت؟

نهادهای نظارتی؛ غایبان همیشگی صحنه
نهادهای  ضعف  به  دادکان،  نقدهای  مهم ترین  از  یکی 
نظارتی در برخورد با فساد و ناکارآمدی مدیریتی فوتبال ایران 
بازمی گردد. دادکان به درستی اشاره می کند که قوه قضاییه و 
دولت، باوجود آگاهی از وضعیت اسفناک فدراسیون، اقدام 

مؤثری انجام نداده اند.

چرا دستگاه های نظارتی، در برابر فساد آشکار و ناکارآمدی 
این  آیا  کرده اند؟  سکوت  فوتبال،  فدراسیون  سیستماتیک 
سکوت، نتیجه اهمال است یا منافع خاصی پشت پرده این 

بی عملی وجود دارد؟
از مدیران ورزشی، همواره  محمد دادکان، برخلاف بسیاری 
به عنوان صدایی مستقل و منتقد شناخته شده است. او نه 
تنها به مشکلات فوتبال ایران آگاه است، بلکه شجاعت بیان 
آن ها را نیز دارد. اما چرا دادکان از عرصه رقابت کناره گیری کرد؟
دادکان با طعنه ای تلخ، علت عدم حضور خود را این گونه توضیح 
می دهد: »چون محکومیت قضایی و دروغگو بودن شرط شده، 
نتوانستم شرکت کنم.« این جمله، نه فقط نقدی بر انتخابات 
فدراسیون، بلکه نشانه ای از وضعیتی است که افراد شایسته 
را به حاشیه رانده و میدان را برای فرصت طلبان باز گذاشته 
است. با تمام انتقادات و بحران ها، سؤال اصلی این است که 
آیا انتخابات پیش رو می تواند به تغییری واقعی منجر شود؟ 
برخی معتقدند که ساختار معیوب فدراسیون، هرگونه اصلاح 
را غیرممکن کرده است. اما در سوی دیگر، عده ای امیدوارند که 
ورود چهره های جدید یا تغییراتی در قوانین، بتواند مسیری تازه 

برای فوتبال ایران باز کند.
آنکه  بجای  ایران،  فوتبال  فدراسیون  انتخابات  القصه؛ 
فرصتی برای اصلاح و پیشرفت باشد، بیش از هر چیز به 
یک بازی تکراری و نمایشی از بی عدالتی تبدیل شده است. 
صحبت های محمد دادکان، گرچه تلخ و ناامیدکننده به نظر 
می رسد، اما تلنگری برای بازنگری در ساختار مدیریتی فوتبال 
ایران است. شاید روزی فرا برسد که فوتبال ایران، از فساد، 
رانت، و ناکارآمدی رهایی یابد. اما تا آن زمان، این ورزش 
همچنان گروگان همان چهره های تکراری و ساختار معیوب 

باقی خواهد ماند.

امیدمان را برای نجات یوز از دست ندهیم؛

خالی شدن ۱۵۰ هزار هکتار 

زیستگاه یوز از دام

معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت 
محیط زیست با تاکید بر اینکه نباید امیدمان را درباره یوزپلنگ 
از  از ۱۵۰ هزار هکتار  تاکنون بیش  از دست بدهیم گفت: 
زیستگاه های این گونه ارزشمند از دام های اهلی خالی شده 
است از این رو برنامه جدی برای پایش علمی و سیستماتیک 

تمامی زیستگاه های یوز در کشور داریم.
حمید ظهرابی در سلسله نشست های شب های بخارا با عنوان 
»شب یوز آسیایی« در خانه سینمای تهران افزود: سعی می 
کنیم فنس کشی در جاده تهران - مشهد و در منطقه پرخطر 
با سرعت انجام شود و برای این موضوع رقمی نزدیک به ۲۰ 
میلیارد تومان نیز از طریق سازمان محیط زیست پیگیری شده 

تا بتوانیم با تامین آن این کار را انجام دهیم.
وی با اشاره به اهمیت رفع خطر از این جاده گفت: بحث 
روشن کردن جاده در بخش هایی که تاریک است و اعمال 
محدودیت سرعت نیز انجام شده اما تا رسیدن به نقطه مطلوب 
و برای آنچه که باید برای این جاده انجام می دادیم، خیلی 

فاصله داریم.
ظهرابی تصریح کرد: در برنامه ها رفع تهدیدها برای ما در اولویت 
خواهد بود در طول این سال ها تلاش کردیم تا زیستگاه های 
اصلی را از دام خالی کنیم و موفقیت هایی نیز داشته ایم، 
همچنین پارک ملی گلستان و پناهگاه حیات وحش در این 
منطقه هم خالی از دام شد و این رقم به بیش از ۱۵۰ هزار 

هکتار از زیستگاه های یوز رسیده است.
وی افزود: بخش خصوصی و انجمن قرق بانان نیز مساحتی 
را تحت حفاظت قرار داده اند و این نشان می دهد که مدیریت 
زیستگاه آن هدفی را که برای آن طراحی شده است را به خوبی 
پیش می برد، همچنین بخش خصوصی افزایش امنیت و 

تکثیر در اسارت را در دست اقدام قرار داده است.
معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت محیط زیست 
بیان داشت: تلاش اصلی ما مطلوبیت زیستگاه است اما طرح 
تکثیر در اسارت و حفاظت در ذخیره گاه نیمه طبیعی نیز در 

حال انجام است.
وی با اشاره به اینکه در این مدت تلاش کردیم استاندارد بودن 
سایت تکثیر در اسارت را پیش ببریم و با اتفاقات افتاده امید 
است این سایت به یک سایت استاندارد تبدیل شود، گفت: 
لازم است یکپارچگی در مدیریت زیستگاه های یوز در نظر 
گرفته شود و برای تحقق این موضوع سعی می کنیم از ظرفیت 
بخش خصوصی در این حوزه استفاده کنیم و این می تواند تا 

حدودی از محدودیت های ما را پاسخ دهد.
ظهرابی گفت: در مورد پروژه آزاد راه تهران - مشهد ملاحظات 
محیط زیستی را با جدیت در حال پیگیری هستیم و پروژه 
هایی که برای ایمن سازی لازم است را سعی می کنیم قبل از 
اجرا پیشنهاد دهیم، استفاده از پهپاد و تامین امکانات پایش 

نیز از دیگر برنامه ها برای حفاظت از یوز خواهد بود.
گفتنی است، یوزپلنگ، گربه سان ارزشمندی است که به شدت 
در معرض خطر انقراض قرار دارد، روزگاری بیشتر مناطق آفریقا 
و گستره وسیعی از آسیای مرکزی و شبه قاره هند زیر سیطره 
این گونه زیبا و باشکوه بود اما امروزه جمعیت آن به حدی 
کاهش یافته که در فهرست سرخ گونه های در خطر انقراض 
دارد،  قرار   )IUCN( طبیعت  از  حفاظت  بین المللی  اتحادیه 
یوزپلنگ دارای ۲ گونه آفریقایی و آسیایی است که جمعیت 
گونه آسیایی آن به حدی کاهش یافته که تعداد کمی از آن 
اکنون فقط در ایران آن هم در محدوده پارک توران در سمنان 

زیست می کند.

سبز

مهدی تیموری

کیمیا عبدالله  پور

دادکان با طعنه ای تلخ، علت عدم حضور خود را این گونه 
توضیح می دهد: »چون محکومیت قضایی و دروغگو بودن 
شرط شده، نتوانستم شرکت کنم.« این جمله، نه فقط نقدی 

بر انتخابات فدراسیون، بلکه نشانه ای از وضعیتی است که 
افراد شایسته را به حاشیه رانده و میدان را برای فرصت طلبان 
باز گذاشته است. با تمام انتقادات و بحران ها، سؤال اصلی 

این است که آیا انتخابات پیش رو می تواند به تغییری واقعی 
منجر شود؟ برخی معتقدند که ساختار معیوب فدراسیون، 
هرگونه اصلاح را غیرممکن کرده است. اما در سوی دیگر، 
عده ای امیدوارند که ورود چهره های جدید یا تغییراتی در 

قوانین، بتواند مسیری تازه برای فوتبال ایران باز کند.
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کپی دسته چندمِ »روز موش خرما« علاوه بر آنکه نمی تواند بدرستی 
فرمولِ کالت آن اثر را بازیابی کند، در زمینه های دیگر نیز اثری ست 
نه برخلاف شاهکارِ  نچسب، لوس و ملال آور. »پالم اسپرینگز« 
نه  می کند،  زمانی  لوپ  ایدۀ  از  درستی  استفادۀ  رمیس  هارولد 
کلیشه های کمدی رمانتیک را به خوبی می شناسد و نه قادر است 
بیافریند.  تماشاگر  برای  کاراکترها  با  نزدیکی  احساس  لحظه ای 
فیلم تماماً تخدیری ست؛ بی حس می کند و دل بهم می زند و به 
ستوه می رساند. مکس بارباکوی کارگردان در نخستین اثر بلندش 
با همکاری اندی سیارای فیلم نامه نویس، در تلاشند تا با ترکیبِ 
فرمول های کمدی رمانتیک از یک سو و عاریه گرفتنِ مسئلۀ لوپ 
زمانی و گیرکردنِ کاراکترها در روزی خاص از »روز موش خرما«، به 
ورژنی مدرن تر از این کمدیِ شهیر دهه نودی  برسند، با این حال نه 
داستانشان آن جذابیتِ شگفت انگیزِ فیلم پیشین را دارد، نه فیلم ساز 
تسلطی بر ترسیمِ موقعیت های کمدی از خود نشان می دهد و نه 
اندی سمبرگ با لباسِ هاوایی و ژست بی خیالش، سر سوزنی به 

کاریزمای بیل مورایِ افسانه ای نزدیک می شود.
روایت »پالم اسپرینگز« در خلال یک عروسی در روز 9 نوامبر اتفاق 
می افتد. نایلز )اندی سمبرگ( که دوست پسرِ دختری لوس به نام 
میستی است، بار اصلی نیمچه قصۀ فیلم را به دوش می کشد. 
او رفتاری بی قید و سهل انگارانه دارد، انگار هیچ چیز برایش مهم 
نیست، دست به هر کاری می زند و سر سوزنی از قضاوت مردم 
واهمه ندارد. کاراکتر بعدی خواهرِ بزرگ تر عروس، سارا )کریستین 
میلوتی( است. او از زندگی دل خوشی ندارد؛ مست می کند، به قول 
خودش مایۀ سرافکندگی خانواده اش است و حتی از ادای سخنرانی 
کوتاهِ روز عروسی خواهرش نیز عاجز است. بر مبنای کلیشه های 
کمدی رمانتیک، در همان دقایق اولیه پسر و دختر آشنا می شوند 
و این مسئله به شبی رمانتیک بدل می گردد و در همین لحظه 
است که سازندگان الگوی ساختاری »روز موش خرما« را قاطی بازی 
می کنند. فیلم دلیلِ رفتار لاقید و لایف استایلِ سهل انگارانۀ نایلز را 
گیرکردن او در چرخۀ زمانی تکراری معرفی می کند. نایلز سال هاست 
که همین روزِ عروسی را زندگی می کند؛ او هر بار که بخوابد یا 
خودکشی کند، دوباره به صبح روز عروسی بازمی گردد. در اثر یک 
اشتباه، سارا نیز وارد لوپ زمانیِ مشترک با او می شود و از این به 
بعد، زندگی او نیز در وضعیتی مشابه با نایلز قرار می گیرد. با این حال 
تفاوت اصلی در خصلت های فردی این دو  جا خوش کرده؛ جایی 
که نایلز به زندگی تکراری اش عادت کرده و سال هاست خود را در 
خوش گذرانی های مختلف غرق می کند و به گفتۀ خود »دیروز امروز 

است و فردا هم امروز است«. در نقطۀ مقابلِ او، سارا تلاش می کند 
تا دوباره هویت از دست رفته و زندگی پیشین خود را باز پس گیرد. 
او می  خواهد »دیروز دیروز باشد و فردا فردا«. تقابلِ این شعارها، 
تمام آن چیزی ست که فیلم رو می کند و انتظار دارد بر پایۀ همین 
برخورد متناقضِ دو نگرش، نود دقیقه تماشاگر را پای فیلم نگه دارد.

مشکل اساسی اما از همین جا شروع می شود. نخستین معضلِ 
آزاردهندۀ فیلم، کارکرد خود لوپِ زمانی به عنوان ایدۀ اصلی و هستۀ 
مرکزی ساختار روایی ا ست. لوپِ زمانی رسماً به جز بهانه ای برای 
نایلز و سارا به یکدیگر و شکل گیری آن موقعیتِ  نزدیک کردنِ 
کلیشه ای »چشیدن طعم عشق حقیقی« هیچ تشخصی ندارد. در 
همان »روز موش خرما« که منبع اصلی »پالم اسپرینگز« است، بیل 
مورای پس از مدتی سرگشتگی و حیرانی و افسردگی در اثر وضعیت 
جدیدش، تصمیم می گیرد تا از این فرصت استفاده کرده و کارهای 
جدید یاد بگیرد. او که از نعمت زمانِ بی نهایت برخوردار است، پیانو 
یاد می گیرد و درست است که درنهایت از آن نیز برای خودنمایی و 
»مخ زنی« استفاده می کند، اما از امکانی که این وضعیتِ ناشناختۀ 
فیزیکی در اختیار او قرار می دهد، سود می برد. در »پالم اسپرینگز« 
برای  بهانه ای ست  تنها  زمانی  لوپِ  ندارد.  وجود  نکاتی  چنین 
ماشروم زدن و خوش گذرانی بیشتر و تتو زدنِ دستی و رقصیدن 
وسط کافه و یک خروار کارِ بی مزۀ دیگر که با اندکی جسارت، در 
زندگی عادی نیز تماماً قابل انجام هستند و نیازی به قرارگیری در 

لوپِ زمانی برای تجربه کردنِ آن ها نیست.
مشکلِ بعدی، شخصیت های تخت، بی روح و تماماً کلیشه ای 
»پالم اسپرینگز« هستند که به هیچ عنوان نه اعمالی منطقی دارند، 
نه پرداخت درستی در فیلم نامه برای آن ها وجود داشته و نه در 
ساده ترین حالت، جذاب جلوه می کنند. نایلز به عنوان شخصیت 
محوری فیلم قرار است از رویکردی مشابه با دود در »لبوفسکی 
بزرگ« کوئن ها نسبت به زندگی برخوردار باشد. با این حال نه یأس 
فلسفی اش قابل باور است و نه احساس پوچی که نسبت به زندگی 
دارد. او در اثر تکرارِ روزی که بارها و بارها تجربه کرده، احساسی 
سراسر پوچ و عبث نسبت به زندگی دارد، اما بجز لحظاتی کوتاه که 
سارا او را ترک کرده، ثانیه ای فرود ندارد و در کل نود دقیقه هایپر 
است، آبجو می خورد، با دیگران رابطه دارد و  بنظر از زندگی اش لذت 
می برد. مشخص نیست مسئلۀ دیرارضاییِ او که فیلم با آن شروع 
می شود چه کارکردی در بطن فیلم نامه دارد و اساساً معلوم نیست 
آن نمای مسخرۀ پای میستی و رابطۀ جنسی که احتمالاً بسیاری 
از صبح ها بین او و نایلز رخ می دهد، چه توجیه منطقی دارد. مگر 
نه اینکه اکنون بواسطۀ موقعیتی که تایم لوپ در اختیار نایلز قرار 
داده، او با توجه به ویژگی های شخصیتی اش قادر است با هرکسی 

که می خواهد یک شبِ شهوت آلود را تجربه کرده و بخوابد؟ پس چرا 
باز هم با شخصیت حال  بهم زنی مانند میستی که احتمالاً بیش از 
هر کسی در دنیا از او نفرت دارد، رابطۀ جنسی برقرار می کند؟ آن هم 
رابطه ای نصفه و نیمه و نامطلوب که با توجه به منطق روایی، بار اول 
هم نیست که بدین شکل بوده و بارها و بارها در صبح های تکراری 
زندگی نایلز تکرار شده است؟ البته اندی سمبرگ نیز به عنوان بازیگر 
اصلی فیلم به کل بازیگر بدی ست. بازیِ او نه برای یک اثر سینمایی 

که برای یک شوی تلویزیونی سطح پایین مناسب است.
سارا نیز از او وضعیت بهتری ندارد. کریستین میلوتی انگار مستقیماً 
از سیت کامِ تاریخ سازِ »آشنایی با مادر« واردِ »پالم اسپرینگز« شده 
و دقیقاً همان نقش همیشگی خود را اجرا می کند. او ترکیبی از 
بانمک بودن و دلربایی ست، با این حال او نیز موقعیتِ مناسبی برای 
رخ نمایی در ساختار شخصیت پردازیِ اثر نمی یابد. سارا برخلافِ 
نایلز، تنها کاراکتری ست که زندگی پیش از لوپِ زمانی اش را نیز در 
فیلم می بینیم. به همین دلیل و با توجه به اصول روایی و اصول 
ژانر، نیازمند یک تحول اساسی در شخصیت پردازی او در دوران پسا 
لوپ نسبت به شخصیتش پیش از لوپِ زمانی  هستیم. اما هیچ 
تحول مشخصی در روند تکمیل شخصیتِ او رخ نمی دهد. بدترین 
بخش فیلم چالشِ او برای خروج از حلقۀ زمانی ست. او به یکباره 
تصمیم می گیرد تا از این وضعیت خارج شود و بطرز باورناپذیری، 
با مدتی فیزیک خواندن و تماشای چند کورسِ دانشگاهی، موفق 
به تسلط بر یکی از غریب ترین و ناشناخته ترین شاخه های علم 
فیزیک شده و با چند آزمایشِ احمقانه، همه چیز را حل می کند. این 
مسئله دو ایراد دارد، نخست آنکه او که یک انسان عادی ست، با چه 
منطقی پس از خواندن چند کتاب و تماشای چند ویدیوی آنلاین 
به این سطحِ باورنکردنی از سواد فیزیک می رسد که بتواند همه چیز 
را راست و ریست کند؟ و دوم آنکه اگر در آثاری مانند »بازگشت 
به آینده«ی رابرت زمکیس چنین آزمایش ها و تجربیاتی از سوی 
یک پروفسورِ تماماً کمیک توجیه پذیر بنظر می رسد، تنها به دلیل 

اقتضائات ژانر است. 
»پالم اسپرینگز« اما نه مربوط به دسته آثار فانتزی ست و نه ترکیبی 
هیبریدی از کمدی رمانتیک و فانتزی بنظر می رسد. به همین دلیل 
این فصل از فیلم هیچ سنخیت و یکدستی ای نسبت به سایر 
لحظات ندارد و به کل از اثر بیرون می زند. شخصیتِ روی )جی 
کی سیمونز( که در لحظۀ ابتدایی فیلم با ویژگی های آنتاگونیستی 
معرفی می شود نیز چنین وضعی دارد. او در شمایل یک شکارچی 
معرفی می شود که مدام به دنبال تعقیب و گیرانداختنِ نایلز و 
شکنجۀ اوست؛ به این دلیل که در اثر یک بی احتیاطی، نایلز او 
را نیز وارد حلقۀ زمانی تکرار کرده است. با این حال از نقطه ای به 
بعد با ارائۀ یک توجیهِ بی نهایت دم دستی در ساختار پیرنگ، روی 
از داستان حذف شده و رویارویی او با نایلز پا در هوا ول می شود 
و تنها در پایان بندی پس از تیتراژ، دوباره برای لحظه ای آن هم 
در راستای خوراک دادن به تئوری پردازها و پیچیده جلوه دادنِ فیلم، 

مقابل دوربین می آید.
و  وقت گذرانی  از  اعم  توجیهی  هر  با  »پالم اسپرینگز«  تماشای 
سرگرم شدن و دیگر بهانه ها، باز هم چیزی جز یک اتلاف وقتِ 
آزاردهنده نیست. برای این روزهای سیاه و غم انگیز که ناامیدی 
آنچنان بر زندگی هایمان چیره گشته که خروج از سلطۀ مهیبِ آن 
قابل تصور نیست، پیشنهادم تماشای مجدد »روز موش خرما« 
باطن  در  و  کُن  حال خوب   فیلم های مثلاً  به  بجای چنگ زدن 
جعلی همچون »پالم اسپرینگز« است. »روز موش خرما« برعکسِ 
فرزندِ ناخلفش، همچنان می تواند بخنداند، حالِ خوب تولید کند، 
تماشاگرش را اندکی به فکرکردن در موردِ روش زندگی اش وا دارد و 
مهم تر از هر چیز امیدواری غریبی در وجودِ تماشاگر بوجود بیاورد. 
چیزی که امثال »پالم اسپرینگز«ها و نود درصد کمدی های امروزی 
در تلاشند تا آن را در پیام های اخلاقی پایانی شان بگنجانند و به 
دلیل کارنابلدیِ فیلم سازانشان، به چیزی بیش از یک اثر شعاری و 

نچسب تبدیل نمی شوند.

نگاهی به فیلم »پالم اســپرینگز« از منظر بررســی بازسازی   نسخه  های موفق در هالیوود؛

چگونه دست از فیلم  سازی بکشم و به تخدیرِ موش خرما عشق بورزم!؟

دست  به  نقد

فیلم سینمایی »کارو« به کارگردانی احمد مرادپور و با بازی مریلا زارعی به اکران آنلاین رسید.
فیلم سینمایی »کارو« به کارگردانی احمد مرادپور و تهیه کنندگی حسین صابری از سه شنبه ۲۵ دی  ماه به صورت آنلاین اکران می شود.

مریلا زارعی، پیمان مقدمی، حامد احمدجو، مرتضی شاه کرم، اسماعیل موحدی، حبیب اله پاینده، حمیدرضا حجابی زاده، پیمان نوری، مجتبی حسینی، شب بو سلیمانی، ژیار 
محمدزاده و الینا باشنگ از جمله بازیگران فیلم سینمایی »کارو« هستند.

در خلاصه داستان این فیلم سینمایی آمده است: »کارو نوجوان کرمانشاهی بعد از سال ها تمرین به تیم ملی کشتی دعوت می شود، اما او...« این فیلم سینمایی به نویسندگی 
فهیمه سلیمانی از سه شنبه ۲۵ دی  ماه به صورت آنلاین اکران می شود.

»کارو« با مریلا زارعی به اکران آنلاین می آید

فرهنگ

دانیال هاشمی پور

پنجاه و سومین جلد از مجموعه فهرست های نسخه های خطی 
هند توسط مرکز بین المللی میکروفیلم نور منتشر شد.

پنجاه و سومین مجلد از مجموعه فهرست های نسخه های خطی 
هند به کتابخانه تاریخی مدرسة الواعظین در شهر لکهنو اختصاص 
دارد، این کتابخانه ۸۷۳ نسخه خطی به زبان های فارسی، عربی و 
اردو دارد و جزو کتابخانه های مرجع در زمینه نسخ خطی است به 
طوریکه علامه امینی در سفر خود به هند، این کتابخانه را از نظر 

غنای علمی بی نظیر توصیف کرده است.
مدرسة الواعظین در سال ۱۹۱۹ میلادی به دستور والی محمودآباد 
)یکی از نواحی تابعه لکهنو( تأسیس شد و به عنوان یکی از مراکز 
برجسته علمی و دینی شیعه در شبه قاره هند شناخته می شود. این 

مدرسه با هدف آموزش و تربیت طلاب علوم دینی راه اندازی شد و 
طی سال های فعالیت خود، مبلغانی برجسته تربیت کرده و به نقاط 

مختلف جهان اعزام داشته است.
پس از جدایی هند و پاکستان، مدرسه الواعظین با چالش های 
جدی از جمله بی توجهی مواجه شد و بسیاری از این نسخ خطی 
آسیب دید؛ برخی از نسخ خطی در معرض نابودی قرار گرفتند و 
برخی نیز به دلیل موریانه خوردگی یا تخریب سقف کتابخانه از 

بین رفتند.
مرکز بین المللی میکروفیلم نور طی یک دوره شش ماهه موفق شد 
از نسخه های موجود عکسبرداری و فهرست دقیقی از آن ها تهیه 
کند. در این مجموعه، دست نوشته های ارزشمندی از جمله آثار 

علامه سید مرتضی نونهروی نیز شناسایی شد که مهم ترین آن ها 
کتاب پنج جلدی »معراج العقول فی شرح دعاء مشلول« است این 
درحالیست که پیش تر تصور می شد بخش هایی از این مجموعه 

مفقود شده باشد.
همچنین در سال ۱۳۹۷ هجری شمسی، حجت الاسلام ابن حسن 
املوی واعظ، مدیر سابق مجله الواعظ، برای حفظ تاریخچه این 
مدرسه اقدام به نگارش مجموعه ای سه جلدی با عنوان »تاریخ 
مرکز  با حمایت  این مجموعه  کرد.  نگارش  الواعظین«  مدرسة 
بین المللی میکروفیلم نور در دهلی نو منتشر شده و به تاریخ 
سفرهای  و  انتشارات  آموزشی،  فعالیت های  توسعه،  تأسیس، 

تبلیغی فارغ التحصیلان این مدرسه پرداخته است.

انتشار پنجاه و سومین جلد از مجموعه فهرست های نسخ خطی هند
»پالم اسپرینگز« اما نه مربوط به دسته آثار 

فانتزی ست و نه ترکیبی هیبریدی از کمدی رمانتیک 
و فانتزی بنظر می رسد. به همین دلیل این فصل از 
فیلم هیچ سنخیت و یکدستی ای نسبت به سایر 

لحظات ندارد و به کل از اثر بیرون می زند. شخصیتِ 
( که در لحظۀ ابتدایی فیلم با  روی )جی کی سیمونز
ویژگی های آنتاگونیستی معرفی می شود نیز چنین 

وضعی دارد. او در شمایل یک شکارچی معرفی 
می شود که مدام به دنبال تعقیب و گیرانداختنِ 

نایلز و شکنجۀ اوست؛ به این دلیل که در اثر یک 
بی احتیاطی، نایلز او را نیز وارد حلقۀ زمانی تکرار 

کرده است. 
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چند روزی است که خبر تشکیل کمیسیون تخصصی در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام برای بررسی مجدد لوایح مربوط به پیوستن 
ایران به گروه ویژه اقدام مالی )FATF( دوباره بر سر زبان ها افتاده است. 
این مسئله که سال هاست میان دو قطب مخالف و موافق در نوسان 
است، حالا در وضعیتی حساس تر از همیشه به مرحله ای تازه رسیده 
 FATF است. در این میان، پرسش کلیدی این است که آیا الحاق به
می تواند گره ای از مشکلات اقتصادی ایران باز کند؟ در این نوشتار، با 
بررسی ابعاد مختلف این مسئله به این پرسش پاسخ می دهیم که 
چرا پیوستن به FATF بیش از ترک آن مزایای اقتصادی، سیاسی و 

بین المللی دارد.
FATF چیست و چرا اهمیت دارد؟

گروه ویژه اقدام مالی )FATF( یک نهاد بین المللی است که در سال 
۱۹۸۹ با هدف مبارزه با پول شویی و تأمین مالی تروریسم تشکیل 
شد. این گروه با ارائه استانداردها و دستورالعمل هایی تلاش می کند 
کشورها را به شفاف سازی نظام مالی و جلوگیری از فعالیت های 
غیرقانونی مالی تشویق کند. در صورتی که کشوری استانداردهای 
FATF را رعایت نکند یا به عضویت آن درنیاید، در »فهرست سیاه« یا 
»فهرست خاکستری« قرار می گیرد. این وضعیت برای ایران در عمل 
به معنای محدودیت شدید در تعاملات بانکی، سرمایه گذاری های 
خارجی و حتی تجارت است؛ به ویژه در شرایط تحریم های اقتصادی.

FATF تأثیرات عدم عضویت ایران در
ایران در حال حاضر در فهرست خاکستری FATF قرار دارد، و عدم 
الحاق به این گروه به طور مستقیم مشکلاتی جدی در حوزه های 

اقتصادی به بار آورده است:
1. محدودیت در تعاملات بانکی بین المللی

بدون عضویت در FATF، ایران از دستیابی به نظام مالی جهانی 
محروم می ماند. بانک های خارجی به دلیل نگرانی از تحریم ها و جرایم 

سنگین، تمایلی به همکاری با ایران ندارند. این مسئله تجارت خارجی 
را مختل کرده و حتی تبادلات ساده مالی را به فرایندی پیچیده و 

پرهزینه تبدیل کرده است.
۲. مانع بر سر راه سرمایه گذاری خارجی

سرمایه گذاران خارجی نیاز به اطمینان از شفافیت و امنیت سیستم 
این  می تواند   FATF در  ایران  عضویت  دارند.  مقصد  کشور  مالی 
اطمینان را ایجاد کند و سرمایه گذاری ها را تسهیل کند. اما در شرایط 
فعلی، ایران نه تنها جذابیتی برای سرمایه گذاران ندارد، بلکه همچنان 

درگیر خروج سرمایه از کشور است.
۳. هزینه های بالاتر برای مبادلات تجاری

تاجرانی که با ایران کار می کنند، به دلیل ریسک بالا، مجبور به استفاده 
از واسطه ها و پرداخت هزینه های اضافی هستند. این وضعیت باعث 
افزایش قیمت کالاها در داخل کشور و کاهش رقابت پذیری ایران در 

بازارهای جهانی شده است.
پیوستن ایران به FATF می تواند دریچه ای جدید برای اقتصاد باز کند 

و چندین مزیت کلیدی را به همراه داشته باشد:
۱. بهبود دسترسی به نظام مالی جهانی

با رعایت استانداردهای FATF، بانک های ایرانی قادر خواهند بود با 
بانک های خارجی همکاری کنند. این همکاری به معنای تسهیل 
تجارت، کاهش هزینه های تراکنش و امکان جذب منابع مالی خارجی 

خواهد بود.
۲. تقویت شفافیت مالی

یکی از اهداف اصلی FATF، افزایش شفافیت مالی است. پیوستن به 
این گروه می تواند به جلوگیری از فساد اقتصادی، پول شویی و خروج 
سرمایه از کشور کمک کند. این مسئله نه تنها اعتماد سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی را افزایش می دهد، بلکه منابع مالی بیشتری برای 

توسعه اقتصادی در اختیار دولت قرار می دهد.
۳. تقویت موقعیت سیاسی ایران در عرصه بین المللی

پیوستن به FATF می تواند گامی مهم در جهت عادی سازی روابط 

بین المللی ایران باشد. این اقدام پیام مثبتی به جامعه جهانی ارسال 
می کند و می تواند فشارهای سیاسی و اقتصادی را کاهش دهد.

۴. کمک به توسعه بخش خصوصی
بخش خصوصی ایران، به ویژه صنایع کوچک و متوسط، یکی از 
بزرگ ترین قربانیان عدم عضویت در FATF است. با کاهش موانع 
مالی و تجاری، این بخش می تواند نفس تازه ای بکشد و به رشد 

اقتصاد کشور کمک کند.
منتقدان چه می گویند؟

به چشم  نگرانی عمده  به FATF، دو  پیوستن  در میان مخالفان 
می خورد:

۱. تهدید استقلال مالی و امنیت ملی
برخی معتقدند که پذیرش استانداردهای FATF می تواند به معنای 
افشای اطلاعات حساس اقتصادی و مالی کشور باشد. این نگرانی 
به ویژه در مورد شناسایی مسیرهای دور زدن تحریم ها مطرح می شود.

۲. بی اثر بودن در برابر تحریم ها
 ،FATF به  پیوستن  با  حتی  که  باورند  این  بر  دیگری  منتقدان 
تحریم های آمریکا و دیگر محدودیت های بین المللی همچنان باقی 
خواهند ماند. به عبارت دیگر، عضویت در این گروه را تنها اقدامی 

نمادین می دانند.
 FATF با وجود نگرانی ها، شواهد نشان می دهد که مزایای پیوستن به

بیشتر از معایب آن است:
شفافیت به معنای تهدید نیست.

پذیرش استانداردهای FATF به معنای افشای اطلاعات سری یا 
حیاتی نیست.

اختلافات  وجود  با  چین  و  روسیه  جمله  از  کشورها  از  بسیاری 

استراتژیک با غرب، عضو این گروه هستند و از مزایای آن بهره مند 
می شوند.

هرچند عضویت در FATF نمی تواند به طور کامل تحریم ها را خنثی 
کند، اما می تواند هزینه های تجارت و تعاملات مالی ایران را کاهش 

دهد و راه های قانونی برای تبادلات مالی ایجاد کند.
نگاهی به تجربه کشورهای دیگر

 FATF بسیاری از کشورها که در گذشته در فهرست خاکستری یا سیاه
قرار داشتند، با اجرای استانداردهای این گروه توانستند وضعیت خود 

را بهبود بخشند. برای مثال:
 پاکستان: این کشور با اجرای اصلاحات مالی توانست در سال ۲۰۲۲ از 
فهرست خاکستری FATF خارج شود. این اقدام باعث بهبود دسترسی 

پاکستان به منابع مالی بین المللی شد.
توانست  میانمار   ،FATF استانداردهای  اجرای  با  میانمار: 
را  اقتصاد خود  و  کند  بیشتری جذب  سرمایه گذاری های خارجی 

توسعه دهد.
راهی جز پیوستن نیست

در شرایط کنونی، پیوستن به FATF نه تنها یک ضرورت اقتصادی، 
بلکه یک تصمیم استراتژیک برای ایران است. ادامه حضور در فهرست 
خاکستری FATF تنها به معنای انزوای بیشتر و تشدید مشکلات 
اقتصادی است. حالا که مجمع تشخیص مصلحت نظام کار بررسی 
لوایح مربوط به این گروه را آغاز کرده، امید می رود که تصمیمی 
 ،FATF به الحاق  با  اتخاذ شود.  به نفع منافع ملی  و  هوشمندانه 
ایران می تواند قدمی بزرگ در مسیر تعامل با جامعه جهانی بردارد، 
هزینه های اقتصادی را کاهش دهد و در نهایت، چشم انداز روشن تری 

برای آینده رقم بزند.

اقتصاد

چرا پیوســتن به FATF می  تواند گره  گشای اقتصاد ایران باشد؟

در جست  وجوی راهِ تنفس
اقتصاد کلان

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۱۰۱۱۰۰4726 مورخ ۱۴۰۳٫۰۹٫24 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای رضا 
فروزنده بشناسنامه شماره 1631 صادره از همدان فرزند الهداد در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن باستثناء 
بهای ربع اعیانی به مساحت 611٫19  مترمربع مفروز از قطعه 4 تفکیکی از پلاک شماره 545 فرعی از 170 اصلی واقع در البرز و 
با خریداری از خانم صدیقه ترابی که خود مالک اولیه می باشد تایید مینماید. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1852452      تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳٫۱۰٫8 
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج

برابر رای شماره 140360331011004730 مورخ 1403٫09٫24 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
محمود نواده طیبی بشناسنامه شماره 1199 صادره از شیراز فرزند حسین در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به 
مساحت 102٫40 مترمربع مفروز از پلاک شماره 203 فرعی از 143 اصلی واقع در البرز و با خریداری از آقای حسین مدیرروستا 
که خود مالک اولیه می باشد تایید مینماید. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. 1851439     تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳٫۱۰٫8 
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۱۰۱۱۰۰۴۲۴۸ مورخ ۱۴۰۳٫۰۹٫۰۶ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم 
اشرف صنعتی منظری بشناسنامه شماره ۵۶۱۱ صادره از تهران فرزند مرادعلی در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در 
آن به مساحت ۳۵ مترمربع مفروز از پلاک شماره ۸۶۵ فرعی از ۱۶۹ اصلی واقع در البرز و با خریداری از آقای موسی عموتی 
و با مالکیت مالک اولیه خانم درخشنده انصاری جابری تایید مینماید. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1853327      تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳٫۱۰٫8 
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج

برابر آرائ شماره 140260331011004439 مورخ 1402٫11٫28 و اصلاحی شماره 140360331011004668 مورخ 1403٫09٫18 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مهدی پناهی مجیدلو بشناسنامه شماره 0311223524 صادره از کرج فرزند ایمانقلی در ششدانگ 
یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت 249٫38 مترمربع مفروز از پلاک شماره 200 فرعی از 170 اصلی واقع در البرز و با 
خریداری از آقای ایمانقلی پناهی مجیدلو و با مالکیت مالک اولیه آقای عبدالعلی ترابی جابری تایید مینماید. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1851501   تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳٫۱۰٫8 
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۱۰۱۱۰۰3774 مورخ ۱۴۰۳٫08٫19 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم معصومه خطیب زاده بشناسنامه 
شماره 31438 صادره از تهران فرزند حبیب اله در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن باستثناء بهای ربع اعیانی به مساحت 75٫42 مترمربع مفروز از پلاک شماره 295 فرعی از 144 اصلی واقع در البرز و با خریداری از خانم طاهره ونکی و با مالکیت مالک اولیه آقای 
ناصر میرهاشمی تایید مینماید. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1851227    تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳٫۱۰٫8 
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  آ
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی – کرج )نوبت دوم(

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  آ
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی – کرج )نوبت دوم(

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  آ
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی – کرج )نوبت دوم(

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  آ
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی – کرج )نوبت دوم(

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی – کرج )نوبت دوم( آ

علیرضا ناظری
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یک مقام آگاه در فدراسیون فوتبال به ایسنا اعلام کرد که کنفدراسیون فوتبال آسیا بعد از بررسی وضعیت ورزشگاه یادگار امام 
تبریز، این ورزشگاه را برای میزبانی در رقابت های آسیایی تایید کرد. در روزهای اخیر نمایندگان AFC با حضور در ورزشگاه یادگار 
امام تبریز شرایط این ورزشگاه را از نظر استانداردهای برگزاری مسابقه و همینطور سیستم VAR مورد بررسی قرار دادند و حالا در 
این زمینه یک مقام آگاه در فدراسیون فوتبال به ایسنا اعلام کرد که نمایندگان کنفدراسیون فوتبال آسیا، ورزشگاه خانگی تراکتور 
را برای میزبانی از رقبای آسیایی تایید کرده اند. البته با وجود تایید ورزشگاه یادگار امام تبریز از سوی AFC، این نهاد هنوز تکلیف 

میزبانی نمایندگان ایران در آسیا را به صورت رسمی مشخص نکرده است.

AFC ورزشگاه یادگار امام تبریز را تایید کرد

ورزشی

»فرانچسکو توتی« در پاسخ به پیشنهاد رئال مادرید گفته 
بود: »هیچکس خانوادۀ فقیرش را بخاطر پول ول نمی کند«. 
هر چند در فوتبال امروزِ جهان، اقتصاد و یا به تعبیری بهتر 
پول نقش اساسی و تاثیرگذاری دارد، اما به جرات باید گفت 
که آیتم های پیشرفت بازیکنان، مربیان و حتی هر مجموعۀ 
مربوط به فوتبال، قبل از اقتصاد و پول موضوعات دیگری 
توانایی های  و  باشگاه  چون مدیریت، شرایط و موقعیت 
شخصی و گروهی است. بنابراین نباید انتظار داشت که 
باشگاه ها حتی با داشتن بیلان اقتصادی مناسب و حضور 
ستاره های متعدد، همیشه موفق بوده و قهرمان کشور و 
یا قاره خود شوند. گواه این ادعا را می توان در وضعیت 
منچسترسیتی و منچستریونایتد حال حاضر و در داخل 
استقلال،  چون  باشگاه های  عملکرد  به  نگاهی  با  کشور 
سپاهان و تراکتور تفسیر و تحلیل نمود. در ادامه نگاهی 
به اخبار و حواشی فوتبال ایران و جهان در روزهای اخیر 

خواهیم انداخت:

سکوت ساکت شکست
کارنامه ساکت الهامی مربی فوتبال ایران پر از فراز و نشیب و 
حتی حواشی گوناگون است. این مربی نام آشنا در مصاحبه 
گفته  خود  پیرامون  مختلف  مسائل  درخصوص  اخیرش 
است: همه می گویند فوتبال یک ورزش حرفه ای و بر اساس 
منطق است ولی من اصلا فوتبال را اینطور نمی بینم. بازیکن 
و مربی باید به شناختی برسند که من به عنوان مربی بدانم 
قلب بازیکن چه می گوید. الهامی درخصوص خودش معتقد 
است؛ من از آن دسته مربیانی هستم که اشتباهاتم خیلی 
بیشتر از کارهای درستم بوده است، مثل درختی که وقتی 
نهال است در همان سال اول میوه بدهد یا میوه هایش 
خوب نیستند یا اینکه اصلا میوه نمی دهد. مربی فوتبال 
ایران درخصوص محرومیت های انضباطی خود نیز گفته 
است؛ یک روز در کمیته انضباطی به من گفتند باید تعهد 
بدهی که کنار زمین عصبانی نشوی و یک سری کارها را 
انجام ندهی. الهامی که سابقه مربیگری در لیگ قهرمانان 
آسیا را دارد توضیح داده است؛ در چند سال اخیر با سه تیم 
تجربه آسیایی شدن دارم. اولین  حضور هنگامی بود که با 
آقای گل محمدی در تیم پدیده بودیم.  بعد از آن با  تراکتور 
و بعد با نساجی مازندران،  این تجربه بزرگ را بدست آوردم. 
البته باید  صادقانه بگویم و به نظرم لیاقتش را نداشتم. و 
البته هر وقت خدا لیاقتش را بدهد به آسیا می روم. الهامی 
درخصوص پیشنهاد پرسپولیس نیز گفته است؛ اینکه علی 
پروین به من پیشنهاد هدایت پرسپولیس را داده به من 
اعتبار و اعتماد بخشیده است و من واقعا از ایشان ممنونم 
و این افتخار بزرگی برای من است. این مربی نام آشنا  که 

سابقه بردنِ استقلال را به عنوان مربی دارد، در این مورد 
گفته است؛ الان هم مردم من را در خیابان می بینند و 
ما  نگذاشتی  داری چرا  استقلالی  تو که سبقه  می گویند 
قهرمان شویم و من هم تنها پاسخم این است که آرزوی 
موفقیت دارم و انشاالله امسال قهرمان شوید. پدر خودم نیز 

از این موضوع بیشتر ناراحت است.

سردار همچنان گلزن
سردار آزمون هرچند بلحاظ کیفیت، بالاتر از فوتبال امارت 
متحده عربی است، اما او همچنان با انگیزه مضاعفی در 
رخ  به  را  خود  توانایی های  و  شده  ظاهر  سبز  مستطیل 
دیدار  در  راستا  همین  در  می کشد؛  فوتبال  دوستداران 
رقابت های  هفتم  هفته  از  معوقه  و  حساس  فوق العاده 
ادنوک لیگ امارات بین دو تیم شباب الاهلی و العین، 
از سد  ایرانی خود  بازیکن  زیبای  با تک گل  آزمون  یاران 
تیم قدرتمند العین گذشتند. گفتنی است؛ این مسابقه که 
بدلیل حساسیت بالای دو تیم در جدول رقابت ها، به نوعی 
ال کلاسیکوی امارات محسوب می شود، با حملات پرشور و 
هیجان انگیزی از سوی هر دو تیم همراه بود. با این حال 
ابتدایی  برابر حملات  در  مقاومت  از  پس  الاهلی  شباب 
العین، توانست با فرصت طلبی مهاجم برجسته خود، سردار 
آزمون، به گل برسد. این گل که در دقیقه بیست و هشت 
بازی به ثمر رسید. گلی که با  همکاری دیدنی ریکلمه، 

گیلرمه بالا، و سردار آزمون رقم خورد.

لیست خروجی پرسپولیس
درحالی  که باشگاه پرسپولیس دنبال سرمربی خارجی می گردد 
و گزینه های زیادی را مدنظر گرفته است، لیست غیررسمی 
خروجی های این باشگاه نیز در خبرگزاری های مختلف دست 
بدست می شود. با این حال شنیده شده است؛ قرمزپوشان 
سرمربی  کرده اند.  آغاز  ماتزاری  والتر  با  را  خود  مذاکرات 
مشهور ایتالیایی که سابقه کار در تیم هایی مثل ناپولی، 
کالیاری، تورینو، واتفورد، اینتر میلان و سمپدوریا را دارد، 
دوباره نامش حول نیمکت پرسپولیس مطرح شده و این بار 
مذاکرات بسیار جدی پیش می رود. از طرفی نیز گفته شده 
است؛ احتمال جدایی پنج بازیکن از لیست ابتدای فصل 
پرسپولیس وجود دارد. هرچند با توجه به محدودیت های 
موجود و کیفیت مناسب بازیکنان لیست خروجی شاید 
بازیکنان مطرح شده تا انتهای فصل در این تیم حضور 
داشته باشند. بازیکنانی چون؛ لوکاس ژوائو که نتوانست در 
خط حمله قرمزپوشان موثر باشد، سعید صادقی و فرشاد 
احمدزاده وینگرهایی که در حد و اندازه های خود ظاهر نشده 
و در طول نیم فصل نیمکت نشین بوده اند و مسعود ریگی 
و سعید مهری که با توجه به حضور رقبای سرسخت در 
پازل کادرفنی فعلی پرسپولیس جایگاه نداشته و احتمالا 
سرمربی جدید نیز قلم قرمز روی نام آنان خواهد کشید. 
البته درخصوص ریگی باید گفت این بازیکن در بازی های 
که به صورت ثابت و یا جایگزین بازی کرده، نمایش قابل 

قبولی را از خود به جا گذاشته است.

نقل و انتقالات استقلال
شرایط استقلال آنطور که در خبرهای منتشره آمده است 
رو به بهبود است. هرچند حواشی مربوط به احتمال اخراج 
بهزاد غلامپور بحث آماده سازی گلرهای این تیم را در آغاز 
مجدد تمرینات  تحت الشعاع قرار داده است. اما این باشگاه 
موفق شد با جوئل کوجو قرقیزستانی قراردادی به مدت سه 
و نیم فصل امضا کند و منتظر خروج بازیکنان خود باشد تا 

شرایط اضافه شدن این بازیکنن به لیست استقلال فراهم 
گردد. از طرفی نظری جویباری، مدیرعامل جدید استقلال، 
عنوان نموده است؛ لیست مازاد بازیکنان توسط موسیمانه 
در اختیار او قرار گرفته و تمام تصمیم گیری ها بر اساس 
برنامه های کادرفنی انجام خواهد شد. این در حالی است 
که استقلال باید در چارچوب محدودیت های مالی و قوانین 
سقف بودجه حرکت کند و همین موضوع باعث شده است 
که معاوضه بازیکنان به عنوان بهترین گزینه برای تقویت 
تیم مطرح شود. در این بین باشگاه استقلال تصمیم گرفته 
از طریق  یا  را به صورت قطعی  بازیکن خود  است هفت 
معاوضه از لیست تیم خارج کند. بازیکنانی که در مقطعی از 
نیم فصل تبدیل به مهره های تاثیرگذار این تیم شده بودند. 
فلاح،  سامان  چون  نام های  استقلال  خروجی  لیست  در 
علیرضا کوشکی، گوستاوو بلانکو، زبیر نیک نفس، میلاد 

زکی پور و آرمان رمضانی به چشم می خورد.

بازگشت فروزان به مستطیل سبز
چند  که  استقلال  باشگاه  اسبق  دروازبان  فروزان  محسن 
دیگر  بار  بود،  ناخواسته شده  حواشی  درگیر  نیز  صباحی 
تصمیم گرفته است به مستطیل سبز برگردد. او با عقد 
ترکیب  در  را  دوم  فصل  نیم  قزوین  با شمس آذر  قرارداد 
این تیم به میدان خواهد رفت. فروزان در سه سال اخیر 
با   همراه  و  داشته  ذوب آهن  و  گل گهر  در  خوبی  شرایط 
گل گهرسیرجان به رتبه های چهارم و ششم لیگ برتر فوتبال 
ایران نیز رسیده و همراه با فولاد خوزستان نیز قهرمانی جام 
حذفی را در کارنامه دارد. نکته حائز اهمیت در خصوص 
به عنوان سرمربی  انتقال حضور سیدمهدی رحمتی  این 
در شمس آذر قزوین است، موضوعی که باعث خواهد شد 
شاهد همکاری دو گلر پیشین استقلال در این تیم باشیم.

بارسا و حواشی جدید
با تصمیم شورای عالی ورزش اسپانیا دو مهاجم  باشگاه 
بارسلونا اجازه دارند دوباره به مستطیل سبز برگردند. طی 
این حکم؛ دنی اولمو و پائو ویکتور بازیکنان بارسلونا مورد 
عفو قرار گرفته و قادر خواهند بود بارسا را در مسابقات آتی 
همراهی کنند. حکمی که مورد انتقاد چند باشگاه اسپانیایی 
همچون اسپانیول، والنسیا و رئال مادرید نیز قرار گرفت. 
به عنوان مثال بورخا سمپر، سخنگوی حزب مردم و هوادار 
شناخته شده رئال مادرید، در این خصوص معتقد است؛ این 
تصمیم دولت، برخلاف قانون و بر اساس نظر فدراسیون 
و لالیگا، یک امتیاز ویژه به یک باشگاه است و رقابت ها 
را تحریف می کند. شک دارم که این عفو به یک باشگاه 

کوچک تر داده می شد.

 

اردوگاه سرخ

پرسپولیس در آچمز، باقری در موضع ترس؛

چرا »کریم« باید برای 

سرمربیگری قانع شود؟

کریم باقری تا به امروز از هدایت پرسپولیس سر باز زده 
است. این موضوع دلایل مختلفی دارد؛ اما کاپیتان اسبق 
سرخپوشان با کمی خودباوری می تواند به عنوان سرمربی 

هم عملکرد موفقی در این تیم داشته باشد.
۳ هفته از اخراج گاریدو از پرسپولیس می گذرد و در این 
مدت سرخپوشان دو بازی خود در لیگ برتر را در حالی 
که کریم باقری هدایت آن  ها را بر عهده داشت با پیروزی 
پشت سر گذاشتند. پیروزی در این دو دیدار از یک طرف و 
همچنین عدم توافق باشگاه با مربیان خارجی و همینطور 
محبوبیت باقری میان هواداران باعث شد تا وی گزینه  
مطلوبی برای هدایت پرسپولیس به نظر برسد. هر چند 
به طور  را  باقری در همان زمان که هدایت پرسپولیس 
موقت بر عهده گرفت عنوان کرد که هرگز سرمربی این 

تیم نخواهد شد.
اینکه چرا کریم باقری تمایلی به نشستن روی نیمکت 
سرخپوشان به عنوان نفر اول کادرفنی ندارد دلایل واضح و 
مشخصی دارد. او می داند که این جایگاه تا چه حد بی رحم 
است و کافی ست که نتایج مورد نظر هواداران کسب نشود؛ 
آن وقت است که همه کسانی که تا پیش از این خواهان 
سرمربیگری او بودند برایش شعار »رها کن حیا کن« سر 

خواهند داد.
دلیل دیگر اینکه اگر عنوان سرمربی به باقری داده شود و 
به هر دلیلی در آینده امکان همکاری او با تیمش قطع 
شود این مربی دیگر نمی تواند به عنوان دستیار در کادرفنی 
پرسپولیس حضور داشته باشد. بنابرین می توان در این 
خصوص به کریم باقری حق داد که برای بقای خودش هم 

که شده سرمربیگری پرسپولیس را قبول نکند.
اتفاقاتی به وفور یافت می شود  در تیم استقلال چنین 
و اسطوره های زیادی بودند که یک شبه منفور هواداران 
شدند. علیرضا منصوریان و جواد نکونام نمونه هایی از این 
دست هستند. اما در این برهه که باشگاه پرسپولیس در 
باقری می تواند  رسیده  بن بست  به  خارجی  مربی  جذب 
جنبه مثبت این ماجرا را در نظر بگیرد و کافی ست نگاهی 
به جدول رده بندی لیگ برتر داشته باشد؛ جایی که تیمش 
تنها ۳ امتیاز با صدر جدول فاصله دارد. ضمن اینکه حذف 
این تیم از لیگ نخبگان و عدم صعودش به مرحله بعدی 
رقابت ها تا حدود زیادی مسجل شده و کسی به باقری 
خرده نخواهد گرفت که چرا پرسپولیس در لیگ نخبگان، 

ناکام بوده است.
کریم باقری به لحاظ کسوت و همینطور سابقه پررنگ 
و  می شود  محسوب  بازیکنان  نزد  مقبول  چهره ای  ملی، 
همانگونه که ۲ مهاجم ناکام پرسپولیس در دوران گاریدو را 
به بازیکنانی گلزن تبدیل کرده می تواند در ادامه فصل هم 
سرخپوشان را برای موفقیت و کسب پیروزی های بیشتر 

ترغیب کند.
بعید است اتفاقاتی که در دوران گاریدو رخ داد و برخی 
بازیکنان پرسپولیس که بر خلاف خواسته های این مربی 
عمل می کردند با حضور باقری بتوانند رفتارهای گذشته 
مربیانی  ثابت شده  ایران  فوتبال  در  کنند.  تکرار  را  خود 
باشند  بتوانند مدیریت قدرتمندانه ای در تیم  داشته  که 
حتی اگر به لحاظ فنی سطح بالایی نداشته باشند امکان 
مربی  یک  است  نیاز  چند  هر  است.  زیاد  موفقیت شان 
خارجی به عنوان دستیار اول در کنار باقری قرار بگیرد؛ 
یحیی  حضور  زمان  در  که  اوسمار  همچون  مربی  یک 
گل محمدی در پرسپولیس، نقش زیادی در موفقیت های 

این تیم داشت.
نکته پایانی اینکه باید هر چه زودتر تکلیف سرمربیگری 
پرسپولیس مشخص شود؛ چرا که زمان زیادی تا آغاز نیم 
فصل دوم لیگ برتر باقی نمانده است. با شرایط فعلی، 
ایران  به  باشد  گاریدو  در سطح  نهایتا مربی  خارجی که 
خواهد آمد. بنابراین حداقل روی کاغذ کریم باقری بهترین 

گزینه برای سرمربیگری پرسپولیس است.

حواشــی فوتبال ایران و جهان زیر ذره  بین »دنیای هوادار«؛

از شکستن سکوتِ ساکت تا حواشی تازۀ بارسلونا
خارج از گود

حسن صانعی  پور

آرش عبدی
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